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سرمقاله

کنترل تنش در روابط ایران و غرب؟ 
ادامه از صفحه یک

است  راه روشنی  نقشه  نبود  امر،  این  دلیل 
که در صورت شکست کامل گفت  وگو ها قابل 
تصور باشد. از این رو طی روزهای اخیر کاهش 
فشارهای روانی و تبلیغاتی همه طرف های غربی 
این  نمود  مهم ترین  شاهدیم.  تهران  علیه  را 
از فشار مخالفان  اروپا  اتحادیه  رویکرد، پرهیز 
سپاه  خواندن  تروریستی  قبول  در  مذاکرات 
پاسداران انقلاب اسلامی؛ تمدید معافیت صدا 
متحده؛  ایالات  تحریمی  فهرست  در  وسیما 
مقاومت در برابر فشارهای عمومی برای تعطیلی 
سفارتخانه های اروپایی در تهران؛ کم رنگ کردن 
موضوعات حقوق بشری در هرگونه دستور کار 
در  خارجه  امور  وزیر  حضور  فوری؛  مذاکرات 
دومین نشست شورای حقوق بشر و نیز نشست 
دیدار  ژنو؛  در  سلاح  خلع  کنفرانس  سالانه 
فنلاندی  با همتای  عبداللهیان«  امیر  »حسین 
خود است. علاوه براین، اهمیت برخی سفرهای 
دیپلماتیک در روزهای اخیر را درمنطقه نمی توان 
از نظر دور داشت. از جمله سفر امیر عبداللهیان 
به عراق؛ سفر »رابرت  او  و همتای عربستانی 
مالی« گفت وگو کننده ویژه دولت »جوبایدن« 
در مذاکرات هسته ای به عمان و سفر احتمالی 
پادشاه عمان به تهران، نشان از برخی اصلاحات 
در رویکردهایی دارد که نتایج آن رفته رفته اوضاع 

را از کنترل دیپلماسی بیرون خواهد کرد.  
ممکن  غیر  کارهای  انجام  دیپلماسی،  هنر 
رویکردهای  که  می رسد  نظر  به  چنین  است. 
دیپلماتیک تازه از یک سو، در پی کنترل اوضاعی 
است که مدیریت آن به دلایل مختلف در حال 
از دست خارج شدن است. از سوی دیگر امید 
دوباره ای  آزمون  تازه،  تحرک  از  طرف ها  همه 
است به انگیزه  ایجاد فرصتی که بتواند جایگاه 
دیپلماسی را در تعاملات به شدت تنش آلود 
پایتخت های اروپایی -امریکایی با تهران به نقطه 
به  امید  این صورت  در  بازگرداند.  پذیر  کنترل 
خارج کردن برجام از انجماد و جلوگیری از مرگ 
نا به هنگام آن در پرتو برجستگی دوباره دیپلماسی 

راهگشا ایجاد خواهد شد.  
هوشمندی طرف ها، اعم از تهران و غربی ها در 
رویکرد تازه، رها کردن فضای عمومی مذاکرات از 
جنجال های رسانه ای و کنش های مدنی است. 
»دیپلماسی  طرف ها،   ترجیح  اکنون  واقع  در 
نوک  تنها  صورت،  این  در  که  است  پنهان« 
آیا  اما  می شود.  رصد  عمومی   منظر  در   آن  
تفسیر آنچه گفته شد به معنای نزدیک شدن 
طرف ها به توافقی با هیبت برجام در سال ۲۰۱۵ 
میلادی است؟ خوش دلانه خواهد بود اگر چنین 

برداشتی شود. 
خبر  معمولا  که  ژورنال«  استریت  »وال 
واقعیت  با  مذاکرات  روند  از  رسانی  هایش 
همراه است، در یکی از آخرین گزارش هایش 
شورای  آینده  دوشنبه  فصلی  نشست  درباره 
حکام، گزارش داده است که مدیر کل آژانس 
هسته ای،  پرونده  از  خود  فصلی  گزارش  در 
موضوع غنی سازی ۸۵ درصدی اعلام شده از 
سوی تهران را به صورت گزارشی جداگانه ارائه 
را در  این موضوع  قرار است  او  نخواهد کرد. 
این صورت،  بگنجاند. در  گزارش فصلی خود 
ممکن است حکام تن به صدور قطعنامه سوم 
پیامدهای  امر  همین  بدهند.  جاری  سال  در 
تحمیل  کنونی  تعاملات  به  را  مرکز  از  گریز 
خواهد کرد. تهران برای جلوگیری از این وضع 
او  از  گروسی،  گزارش  بر  گذاری  تاثیر  یا  و 
دعوت کرده  که به تهران بیاید. رئیس سازمان 
انرژی اتمی ایران در دیباچه ای برای این سفر 

تصریح کرده: »ما به آنها بهانه نمی دهیم«.
پاسخ های  می تواند حاوی  این سخن  مفهوم 
روشن به مدیر کل IAEA باشد. در این حال 
بازتابی از تمایل تهران برای کاهش تنش با این 
نهاد بین المللی هسته ای که بر سر موضوعات 
پادمانی دچار اختلافات مدت دار هستند. ترجیح 
غرب نیز در حال حاضر و به عنوان چاره فوری 
توانمندی هسته ای  توقف  اوضاع،  برای کنترل 
سخن،  دیگر  به  است.  کنونی  وضع  در  ایران 
ایجاد یک توافق محدود که الزاما معنایی نزدیک 

به برجام ۲۰۱۵ میلادی ندارد. 
پنهان کنونی و رویکرد  آیا دیپلماسی  این که 
ایجاد تعدیل در تنش های جاری میان تهران و 
غرب به بازگشت در نقطه »کنترل پذیر« خواهد 
انجامید یا نه؟ با دو شرط همراه است: نخست؛ 
کیفیت  و  تهران  در  گروسی  مذاکرات  نتایج 
گزارش فصلی که او به شورای حکام ارائه می کند. 
انداز  پایانی نشست که چشم  دوم؛ قطعنامه 
پیش رو را از آنچه هست نزد ناظران روشن تر 
خواهد کرد. این درحالی است که عوامل هم افزا 
در تعاملات طرف ها همچنان به قوت خود باقی 
است؛ جنگ اوکراین و موضوعات حقوق بشری 
طرف  دو  روابط  در  تنش  ضرب آهنگ  بر  که 

افزوده است.

اخبار

فضای مجازی لازمه دموکراسی 
است

و  کشور  داخلی  امور  کمیسیون  عضو  یک 
شوراها در مجلس تاکید کرد: آیا اگر برخی افراد 
نادرست  استفاده  اینترنت  و  از فضای مجازی 
دارند ما باید کشور را از فضای مجازی و اینترنت 
محروم کنیم یا با آموزش های صحیح بستری 
اثبات  مناسب ایجاد کرده و از تکنولوژی برای 

حقانیت خود استفاده کنیم؟ 
احمد علیرضا بیگی در گفت وگو با ایسنا، با 
اشاره به ضرورت رفع فیلترینگ باتوجه به آرام 
شدن فضای کشور، بیان کرد: اینترنت و فضای 
مجازی لازمه دموکراسی است. برای آگاه کردن 
مردم ما به این دو نیاز داریم. در شرایطی که 
و  کرده  یکدیگر صحبت  با  دارند  احتیاج  مردم 
بعد صدای خود را به گوش مسئولان برسانند، 
اینترنت بدیهی ترین ابزار برای انجام این کار در 
سطح دنیا است. وی در ادامه اظهار کرد: ممکن 
است استفاده های نادرستی نیز از اینترنت شود 
و تبعات نامناسبی هم به دنبال داشته باشد. اما 
آیا اگر یک بچه از روی نادانی میخ را در پریز 
برق فرو کرد و دچار برق گرفتگی شد، راهکار این 
است که برق را قطع کنیم؟ آیا اگر برخی افراد 
نادرست  استفاده  اینترنت  و  مجازی  فضای  از 
دارند ما باید کشور را از فضای مجازی و اینترنت 
محروم کنیم. وی در ادامه تاکید کرد: کسانی که 
مرتکب سرقت می شوند درصد کمی از جامعه 
را تشکیل می دهند. نمی توانیم به کل جامعه 
نگاه مجرم را داشته باشیم. بعد اقداماتی به بهانه 
مبارزه با سرقت انجام دهیم که زندگی را برای 
مردم تلخ کند. بعد عنوان کنیم هدف ما مقابله 
با دزدی است. این استدلال صحیحی نیست. ما 
نمی توانیم با موضوعات با نگاه تهدید محور روبه 
رو شویم. لزوما بایستی برخورد ما نرم افزاری بوده 
و به دنبال ایجاد مصونیت باشیم. وی افزود: آیا 
زمانی که سیگار برای بدن مضر است ما جلوی 
فروش سیگار را در کشور می گیریم؟ یا اینکه از 
آموزش هایی استفاده می کنیم که مانع ترویج 
استفاده از سیگار شود؟ ما با وجود تجربه چند 
ده ساله ای که داریم که ثابت کرده برخورد سلبی 
هیچ گاه جواب نمی دهد باز هم به سراغ این راه 
می رویم. ما نمی توانیم مقابل تکنولوژی بایستیم 
بلکه باید از تکنولوژی استفاده کنیم تا حقانیت 
خود را اثبات کنیم. ما امروز خود را از تکنولوژی 

محروم کرده ایم.

دستور نخست وزیر عراق برای انجام 
»مذاکرات آبی« با ایران

وزارت منابع آبی عراق از دستور نخست وزیر 
این کشور برای اتخاذ اقدامات لازم برای انجام 
درخصوص  سوریه  و  ترکیه  ایران،  با  مذاکرات 

بحران آب خبر داد. 
خالد شمال، سخنگوی وزارت منابع آبی عراق 
روز گذشته در گفت وگو با خبرگزاری رسمی این 
کشور )واع( تاکید کرد که مساله بحران آبی یک 
مساله پیچیده است و بزرگ ترین بخش مذاکرات 
خارجی را تشکیل می دهد. وی گفت: عون ذیاب، 
محمد  به  را  موضوع  این  عراق  آبی  منابع  وزیر 
شیاع السودانی، نخست وزیر عراق اعلام کرد و 
السودانی نیز دستور داد که تمام اقدامات لازم 
برای انجام مذاکرات با ایران، ترکیه و سوریه در 
این خصوص اتخاذ شود. سخنگوی وزارت منابع 
مذاکرات  پرونده  که  کرد  خاطرنشان  عراق  آبی 
درخصوص بحران آب یک مساله حاکمیتی بوده 
و به دستگاه های عالی دولت مربوط می شود و 
تصور اینکه وزارت منابع آبی طرف اصلی در این 
موضوع است، تصوری اشتباه است. به گزارش 
ایسنا، علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو کشورمان 
عبدالله،  ذیاب  عون  با  دیدار  حاشیه  در  اخیرا 
با کشور  ما  منابع آب کشور عراق گفت:  وزیر 
عراق، منابع آبی مشترکی داریم که در خصوص 
مدیریت مطلوب این منابع مذاکرات خوبی انجام 
شد. محرابیان اضافه کرد: در دیدار با وزیر منابع 
و ظرفیت های  تجارب  انتقال  پیرامون  آب عراق 
مهندسی ایران در حوزه آب به این کشور همسایه 
بحث و تبادل نظر شد. وی در ادامه بیان کرد: 
از سوی وزیر منابع آب عراق پیشنهاداتی برای 
این  که  داشتیم  آبی  پروژه های  اجرای مشترک 
پیشنهادات را در چارچوب معاهدات و توافق های 

بین دو کشور بررسی کرده و پیش خواهیم برد.

نمایندگان  دیروز  صبح  نوبت  علنی  جلسه  در 
بندی از لایحه بودجه درباره تبصره ۱۶ را به تصویب 
رساندند که در این بند بانک های دولتی مجاز شدند 
در سال آینده ۵۰ هزار میلیارد تومان )همت( اوراق 
مالی با سررسید تا پنج سال با ضمانت اصل و سود 

توسط دولت منتشر کند.
در جریان بررسی این بند محمدمهدی مفتح عضو 
کمیسیون برنامه و بودجه پیشنهاد حذف این بند را 
مطرح کرد؛ مسعود میرکاظمی رئیس سازمان برنامه 
و بودجه با اعلام موافقت دولت برای حذف این بند 
اظهار کرد: بخشی از دلیل به هم ریختگی بازار ارز 
به کار کردن دشمن بر می گردد اما بخش دیگر آن 
موسسه  از  است.  اقتصادی  ریشه های  به  مربوط 
خودمان خواستم که تحلیلی درباره ریشه های افزایش 
تورم و کاهش ارزش پولی انجام دهد که اجزای آن 

رشد نقدینگی و تورم است.
وی توضیح داد: بدهی دولت به بانک مرکزی یکی 
سیزدهم  دولت  در  ما  است.  تورم  دلیل  اجزای  از 
۳۲ درصد بدهی دولت به بانک مرکزی کم کردیم 
اما جزء دیگر بدهی بانک ها مربوط به بانک مرکزی 
است. طبق گزارش دی ماه ۶۰.۵ درصد وزن افزایش 
نقدینگی ریشه در بدهی بانک ها به بانک مرکزی 
بدهی  برای  درصد   ۳۹.۷ یعنی  دیگر  جزء  دارد. 
موسسات اعتباری که خارج از بانک ها عمل می کند 
یا اوراقی است که بانک ها می گیرند اما نمی توانند 
بفروشند و به بانک مرکزی بر می گردانند. به گزارش 
به  اشاره  با  بودجه  و  برنامه  رئیس سازمان  ایسنا، 
گفت:  مشارکت  اوراق  انتشار  درباره  دولت  لایحه 
دولت در لایحه پیشنهادی ۱۸۵ همت انتشار اوراق 
پیش بینی کرد اما در بررسی های گزارش کمیسیون 
تلفیق و صحن ۸ همت برای شهرداری ها و ۱۰ همت 
اوراق برای قرارگاه افزایش پیدا کرد الان هم در این بند 
قرار است ۵۰ همت انتشار اوراق به بانک ها اضافه 

شود.
افزایش  این پرسش که علت  با طرح  میرکاظمی 
پولی  پایه  تحریک  عامل  عنوان  به  بانک ها  بدهی 
اوراق  انتشار  به  دلایل  این  از  یکی  گفت:  چیست 
بر می گردد دولت در بودجه سال ۱۴۰۲، ۱۰۳ همت 
انتشار اوراق را پیش بینی کرد که تا امروز نتوانسته ایم 
۳۲ همت اوراق بفروشیم چون بانک ها نمی خرند و 
همین خود عاملی برای افزایش پایه پولی و تورمی 
است که به هزینه زندگی مردم تحمیل می شود حالا 
اگر قرار است ۵۰ همت دیگر اوراق مالی در بودجه 
را  دولت  اوراق  بانک ها  دیگر  بگذاریم  آینده  سال 
نمی توانند بخرند. اگر می خواهیم ارز نوسانی نشود 
و تورم از زندگی مردم حذف شود باید به این موارد 

دقت کنیم.
میرکاظمی اضافه کرد: ما می توانیم مدام استقراض 
کرده و اوراق منتشر کنیم اما این روند درست نیست. 
اگر ما منابع و مصارف را کنترل نمی کردیم اکنون 
بالای ۱۰۰ درصد تورم داشتیم پس این کارها را نکنیم.
وی ادامه داد: امروز تا اینجای بررسی بودجه غیر 
از ۲۰۰ همت بابت نرخ ساده تا الان حدود ۴۰۰ همت 
در بودجه مغایرت ایجاد شده؛ بعضی از آنها مربوط 
به حقوق است که ما باید هر ماه پرداخت کنیم اما 
مبالغ دیگر باعث افزایش پایه پولی و تورم می شود 
این کارها را نکنیم؛ ۵۰ همت اوراق به معنای رشد 
۴۰۰ همتی افزایش نقدینگی است؛ همین الان هم 

جبران  برای  ما  بفروشند  اوراق  نمی توانند  بانک ها 
تبصره ۱۴ قرار بود اوراق بدهیم اما بانک ها نمی خرند. 

حالا دوباره می خواهید اوراق اضافه کنید.
مجلس به دنبال برطرف کردن ناترازی سیستم بانکی 

است
شمس الدین حسینی رئیس کمیسیون تلفیق لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۲ در مقام دفاع از کمیسیون تلفیق 
گفت: آیا حاکمیت صرفا مترادف با قوه مجریه است 
و قوه مجریه هم به معنای سازمان برنامه و وزارت 
اقتصاد محسوب می شود یا این که بانک های دولتی را 
هم شامل می شود؟ ما در اینجا به بانک های دولتی 
گفتیم که مبالغی تحت عنوان افزایش سرمایه داشته 
باشند؛ آیا این افزایش سرمایه به معنای افزایش پایه 
پولی است؟ چنین چیزی درست نیست. افزایش پایه 
پولی یعنی همان پیشنهادی که دولت در لایحه برای 
انتشار اوراق آورده که اگر فروخته نشد به پیمانکار 
بدهیم ما هم به ناچار با این پیشنهاد موافقت کردیم. 
اگر دنبال ریشه های افزایش پایه پولی هستیم جلوی 

این موارد را بگیرید.
وی ادامه داد: یکی از مهم ترین اشکالات اقتصاد 
ناترازی  پولی می شود  پایه  افزایش  که سبب  ایران 
سیستم بانکی است؛ حتی اگر تحریم هم برطرف شود 
سیستم بانکی نمی تواند قد علم کند؛ چون کفایت 
کفایت  اصلاح  برای  دولت  است.  منفی  سرمایه 
سرمایه چه کاری انجام داده است؟ حتی یک خط 
پیشنهاد در بودجه برای کفایت سرمایه وجود ندارد.

حسینی گفت: ما کجای بودجه گفته ایم که اوراق 

منتشر شده که حقوق و دستمزد را بدهیم ما در 
اینجا می گوییم که بانک های دولتی خودشان اوراق 
مشارکت منتشر کرده و به حساب افزایش سرمایه 
منظور کنند این کفایت سرمایه منفی را حل می کند.
وی ادامه داد: بانک ها باید برای افزایش سرمایه 
یا سپرده بگیرند یا اوراق منتشر کنند این که ما به 
آنها مجوز انتشار اوراق را دادیم به هیچ وجه باعث 
افزایش پایه پولی نمی شود بلکه ناترازی سیستم بانکی 

را برطرف می کند.
مغایرت ۴۰۰ همتی در بودجه صحت ندارد

بعد از این که بند الحاقی یک تبصره ۱۶ تصویب شد 
محمدباقر قالیباف خطاب به رئیس سازمان برنامه و 
اشاره کردید و گفتید  را  بودجه گفت: شما بحثی 
که مصوبات مجلس شورای اسلامی باعث مغایرت 
۴۰۰ همتی بودجه شده است، اما آیا مجلس شورای 
اسلامی این کار را کرده است؟ چنین چیزی درست 
نیست و در کمیسیون تلفیق هم رخ نداده است. 
مگر مجلس مکلف است هر آنچه دولت می گوید را 
تصویب کند ما سقف بودجه را رعایت می کنیم اما 

مغایرت ممکن است ایجاد شود.
وی اضافه کرد: شما نامه ای به آقای رئیس جمهوری 
نوشتید که این نامه به من منتقل شده و من در حال 
تنظیم پاسخ هستم که آن را ارسال خواهم کرد و آن 

جدولی که داده اید در آن چنین عددی نیست.
را در  این مسائل  ما نمی خواهیم  قالیباف گفت: 
اینجا بحث کنیم، اما مردم مذاکرات مجلس شورای 
اسلامی را می شنوند و احساس می کنند ما به این 

موضوعات توجه نداریم. ما می دانیم که اگر سقف 
بالا رود تورم ایجاد شده و ناترازی به وجود می آید. 
ما متوجه هستیم به همین دلیل نمایندگان از طرح 

پیشنهادات خود انصراف می دهند.
تغییر نظر میرکاظمی

در  میرکاظمی  است، مسعود  به ذکر  البته لازم 
نشست علنی نوبت دوم مجلس در توضیح صحبت 
های خود در نشست صبح درباره اینکه »مجلس از 
صبح ۴۰۰ هزار میلیارد تومان مغایرت تصویب کرده 
است«، گفت: تمام تلاش ما این است که تعامل 
خوبی با کمیسیون تلفیق و نمایندگان داشته باشیم 
و هرجا ضرورت داشته که جواب مثبت دهیم چنین 
جوابی داده ایم و هرجا احساس کردیم مخاطره ای 
وجود دارد اشاره کرده تا تصمیم درستی گرفته شود.

وی ادامه داد: همچنین در جریان بررسی بندی 
از تبصره ۱۶ درباره اینکه »بانک های دولتی مجاز 
شدند در سال آینده ۵۰ هزار میلیارد تومان اوراق 
و سود  اصل  با ضمانت  با سررسید ۵ سال  مالی 
توسط دولت منتشر کنند«، تاکید کردم ما هر روز 
تغییرات لایحه را ثبت می کنیم و چند روز یکبار هم 
گزارش می دهیم ضمن آنکه من نگفتم؛ ناترازی بلکه 
گفتم؛ »مغایرت با لایحه« را هر روز ثبت می کنیم و 
حتی اگر رئیس مجلس اجازه دهد می توانیم منتشر 
کنیم تا در اختیار نمایندگان قرار گیرد بنابراین لازم 
به تاکید است عددی که من اشاره کردم ۴۴۳ همت 
مغایرت با لایحه دولت است و کلمه ناترازی را به 

کار نبردم.

رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه نخبه باید احساس کند کار او 
مورد حمایت قرار می گیرد، خاطرنشان کرد که این حس با بخشنامه 

حاصل نمی شود. 
اختتامیه سی و ششمین  ابراهیم رئیسی صبح دیروز در  سید 
جشنواره بین المللی خوارزمی با بیان اینکه شخصیت های بزرگ عالم 
انسانیت که در شعبان ولادت ایشان را جشن می گیریم با علم 

و ایمان شناخته می شوند، اظهار کرد: امامان ما برخوردار از غلو 
بوده و شهر و باب علم هستند و جامعه را هم به دانش افزایی و 
معرفت افزایی دعوت می کنند. ائمه برای خردمندان و دانشمندان و 
محققان جایگاه ویژه ای قایل بوده اند و آنها را تشویق می کردند. به 
ما توصیه شده در آیات قرآن هم تدبر و نظر کنید. نظر کنید یعنی 
نگاه با تعقل و نگاه علمی به عالم و هستی داشته باشیم. کشف 

قوانین هستی به عهده بشر است.
وی در ادامه افزود: تاکید شده است اگر می خواهید امراض بدون 
درمان نماند، در هستی و قوانین آن مطالعه کنید. هیچ مریضی 
بدون دوا وجود ندارد، ولی دوا را باید با تفکر و اندیشه کشف کنید. 
چنین قوانینی در طبیعت وجود دارد. باران نعمت خداست ولی 
زیرساخت کافی برای بهره برداری از این نعمت را تهیه نکرده ایم.
هر وقت بشر به خوبی از قوانین هستی استفاده کرده است، به 

آرامش رسیده است.
اقتدار کشور است.  فناوری زیربنای  تاکید کرد: علم و  رئیسی 
زنجیره دانش پژوهش نوآوری و فناوری توسعه پایدار را در کشور 
تضمین می کند. علم و فناوری مرز نمی شناسد پس باید تعامل 
خود را با همه دولت ها و ملت ها برای انتقال دانش و فناوری باشد. 
جوانان ما در این سال ها خوب حرکت کرده اند و رهبری مشوق 
اصلی این جوانان بوده اند ایشان حقیقتا از پیشرفت علمی کشور 
حمایت کرده اند. توسعه شرکت های دانش بنیان محصول تلاش 
دانشمندان و حمایت رهبری است. دولت از این شرکت ها در زمینه 

تسهیلاتی و تجارب سازی محصولات و بازاریابی حکایت می کند.
رئیس جمهوری با اشاره به اینکه اگر دانایی به توانایی ضمیمه 
شد زندگی خوبی برای مردم ساخته می شود، اظهار کرد: ما سرمایه 
گذاری برای پژوهش های کاربردی را نه هزینه، بلکه سرمایه گذاری 
اثربخش  بسیار  تواند  می  بنیان  دانش  و  فناورانه  کار  می دانیم. 
باشد. فعال شدن اتاق های اندیشه ورزی باید موجب شناخته شدن 
مسأله و ارائه راهکار باشد. به وزارت علوم و معاونت علمی ریاست 
جمهوری گفته ایم که در کنار همه وزارتخانه ها حضور داشته باشند. 
با  باید  اما دستگاه ها  وزارتخانه ها خوب هستند  موسسات همه 
دانشگاه ها در ارتباط باشند و نباید از این مسأله غفلت کنند تا کشور 

از کار فناوری پایه بهره ببرد تا توسعه پایدار حاصل شود.
رئیسی چهره های برتر در کشور بسیار داریم که آنها باید به صورت 
جدی مورد تشویق و حمایت قرار گیرند، گفت: تقدیر از برگزیدگان 
جشنواره خوارزمی یک حرکت نمادین است که باید به حرکت واقعی 
تبدیل شود، یعنی نخبه احساس کند کار او مورد حمایت قرار می 
گیرد. این حس با بخشنامه حاصل نمی شود. ادراک حمایت با عمل 

اتفاق می افتد نه با صرف سخن گفتن.
وی  در پایان گفت: سازمان علمی و پژوهشی تلاش کند تا نظام 
مسایل دستگاه های مختلف کشور شناخته شود و دانشمندان برای 
حل این مسائل پیش قدم شوند. دانشگاه باید کنار صنعت معدن 
و زندگی مردم و بازار و اقتصاد باشد. اگر علم کنار اقتصاد باشد 

پیشرفت اقتصاد خیلی زیاد می شود.

ماجرای مغایرت 400 هزار میلیارد تومانی چیست؟

اختلاف قالیباف و میرکاظمی بر سر بودجه
در حالی که رئیس سازمان برنامه و بودجه معتقد است که تاکنون مصوبات مجلس شورای اسلامی در لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ باعث مغایرت ۴۰۰ هزار 

میلیارد تومانی شده است، رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید دارد که چنین چیزی صحت ندارد. 

نخبه باید احساس کند کار او مورد حمایت قرار می گیردرئیسی در اختتامیه سی و ششمین جشنواره بین المللی خوارزمی:

رئیس مجلس 
خطاب به رئیس 

سازمان برنامه 
گفت: مگر 

مجلس مکلف 
است هر آنچه 
دولت می گوید 

را تصویب 
کند ما سقف 

بودجه را رعایت 
می کنیم اما 

مغایرت ممکن 
است ایجاد 

شود

سخنگوی دولت با یادآوری اینکه در یکسال و سه ماه ابتدایی فعالیت دولت 
ثبات نسبی در بازار ارز را شاهد بودیم، بی ثباتی در بازار ارز را موقتی و کوتاه مدت 

دانست. 
علی بهادری جهرمی در ابتدای نشست خبری هفتگی خود با بیان اینکه ۱۱ و 
۱۲ اسفند سومین سفر استانی رئیس جمهوری به استان بوشهر انجام می شود، 
اظهار کرد: برنامه ها و افتتاح های گوناگونی داریم که از جمله آن ها فاز ۱۴ پارس 
جنوبی است که ایرانی ترین فاز پارس جنوبی است و با بهره برداری از آن ۵۰ 
میلیون متر مکعب گاز در دست استفاده قرار می گیرد و ارزش صادراتی آن 

سالانه ۳.۵ میلیارد دلار برآورد می شود.
سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی درباره مرکز مبادله ارز، اظهار کرد: بعد از 
اینکه دشمن ملت ایران در پیشبرد اهداف در کف خیابان ناکام ماند و مردم با 
این امر همراهی نکردند، دشمن به حوزه ارزی وارد شد. بعد از این تمرکز ناآرامی 
و فشار خارجی بر حوزه اقتصادی این بی ثباتی ارزی که موقت خواهد بود، رخ 
داد و بررسی نهادهای امنیتی و اطلاعاتی نشان از دخالت روشن برخی گروه ها 
به ویژه گروه هایی بودند که مورد حمایت نهادهای اطلاعاتی و امنیتی خارجی 
 هستند و نهادهای مسئول ما هم در این زمینه پیگیر انجام وظایف خود هستند.
وی با تاکید بر اینکه در سامانه های نیما و مرکز مبادلات کشف قیمت صورت 
می گیرد و به صورت دستوری نرخ تعیین نمی شود، اظهار کرد: تامین ارز از 
ابتدای سال تا کنون ۶۳ میلیارد دلار صورت گرفته است که ۳۵ درصد بیشتر از 

سال گذشته بوده است.

سخنگوی دولت تأکید کرد: تأمین ارز در سامانه های مربوطه در حال انجام 
است، میزان تأمین ارز ما در سامانه های مختلف عموماً بیشتر از تقاضاها است 
و ثبات نسبی قیمت عرضه ارز در مقایسه با بازارهای فله ای، قاچاقی و دلالی، 

نشان می دهد نمی شود روی این قیمت ها خیلی حساب کرد.
 وی در پاسخ به پرسشی درباره اینکه نگاه دولت به بازگرداندن اینترنت به 
حالت عادی چیست، گفت: این امر در حیطه اختیارات شورای عالی فضای 
مجازی است، اما در حکم رئیس جمهوری به دبیر جدید شورای عالی فضای 
مجازی بر بازنگری در سیاست های مسدودسازی با تکیه بر ارزش های دینی و 

اقتضائات این فضا توجه و تاکید شده است.
سخنگوی دولت یادآور شد: اما بحث اینترنت را از برخی پلتفرم ها تفکیک 
کنیم، در زمینه وضعیت اینترنت رتبه بندی جهانی وضعیت کیفیت و سرعت 
اینترنت ایران قابل دسترسی است و دعوت می کنم که به این رتبه ها توجه شود، 
اما در زمینه برخی پلتفرم ها مثل همه کشورهای دنیا که فعال سازی دفترهایی 
از این پلتفرم ها و شرکت های خارجی را در کشور خود می خواهند، ما هم همین 
امر را خواستاریم تا پاسخگویی به نیازهای شهروندان و تامین حقوق آنان در این 

زمینه صورت گیرد.
وزارت  درباره  برخی شایعات  درباره  پرسشی  به  پاسخ  در  بهادری جهرمی 
ورزش و وضعیت سلامت شخص وزیر، اظهار کرد: وضعیت سلامت عمومی 
وزیر در حال بازگشت است. دستگاه هایی که به ایشان وصل بوده، منفک 
شده است و بدن دارد به وضعیت عادی بازمی گردد. ایشان می توانند در طول 

روز دقایقی قدم بزنند و با خانواده هم در تماس هستند. پیش بینی پزشکان 
این است که اگر همین روند ادامه یابد تا روزهای آتی به بخش های عمومی تری 
منتقل می شوند. شایعاتی هم که در زمینه وزارت ورزش مطرح است را نباید 

مورد توجه قرار داد.
وی در پاسخ به پرسشی درباره برنامه دولت جهت مدیریت مصرف سوخت 
و احتمال کاهش امکان برداشت از کارت سوخت، اظهار کرد: ما در حوزه های 
انرژی ناترازی.هایی در تولید و مصرف داشتیم که دولت برنامه هایی برای رفع 
آن داشته که قلب اصلی آن برنامه همراهی دولت و ملت برای مدیریت مصرف 
است. از مردم برای مدیریت مصرف برق و گاز سپاسگزاریم و در تنش های آبی 

هم شاهد همین همراهی در استان های درگیر بودیم و از آن عبور کردیم.
بهادری جهرمی یادآور شد: در حوزه بنزین هم وضعیت همین است و دولت 
تمام تلاش خود را برای مدیریت تامین و مصرف بنزین انجام می دهد. از مردم 
می خواهیم که مثل همیشه همراهی خوبی در این زمینه داشته باشند تا در 
دوران سفرهای نوروزی نیز دچار مشکل نشویم. در این زمینه هم تأکید می کنم 
دولت به هیچ وجه برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین ندارد، بلکه برنامه ریزی 

برای تامین سوخت پایدار در ایام نوروز مورد توجه است.
سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه با توجه به اظهار بی اطلاعی 
برخی وزرا از محتوای بسته وحدت آفرین دولت آیا اقدامات عملی برای پیشبرد 
این طرح و هماهنگی با وزرای مربوطه در این جهت، آغاز شده، اظهار کرد: این 
پیشنهاد از سوی رئیس جمهوری بیان شده و مجموعه کلان دولت بسته ای 

آماده کرده، اما چون هنوز جزئیات آن نهایی نشده و ابلاغ صورت نگرفته، طبیعتاً 
وزرا هم ممکن است در جریان جزئیات نباشند. 

سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی درباره شایعات در مورد عیدی کارکنان 
و مدیران دولت تصریح کرد: عیدی کارکنان به موجب قانون ضریب مشخصی 
دارد و دولت اختیاری برای تغییر ضریب ندارد و در تعیین عددها مکلف به 

اجرای قانون است.

سخنگوی دولت مطرح کرد
دولت به هیچ وجه قیمت بنزین را افزایش نمی دهد
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